
PROTOKÓŁ Nr 3/2013

posiedzenia Komisji Ochrony Środowiska, 
Rolnictwa i Leśnictwa 

Rady Powiatu Nowosądeckiego
w dniu 20 maja 2013 r.

Realizowany porządek obrad:

1. Otwarcie posiedzenia i przyjęcie porządku posiedzenia.
2. Przyjęcie protokołu poprzedniego posiedzenia Komisji Ochrony Środowiska, Rolnictwa i 

Leśnictwa Rady Powiatu Nowosądeckiego.
3. Informacja  Wojewódzkiego  Inspektora  Ochrony  Roślin  i  Nasiennictwa  

w Krakowie – Oddział w Nowym Sączu – z realizacji zadań w zakresie ochrony roślin  
i nasiennictwa na terenie Powiatu Nowosądeckiego w 2012 roku.

4. Omówienie  komponentu  rolniczego  w  ramach  lokalnych  inicjatyw  na  rzecz  rozwoju 
regionalnego Powiatu Gorlickiego i Nowosądeckiego (program szwajcarski).

5. Sprawy bieżące i wolne wnioski.
6. Zamknięcie posiedzenia. 

Ad. 1
Przewodniczący  Komisji  Antoni  Koszyk  otworzył  posiedzenie  i  przywitał  wszystkich 
przybyłych.

W posiedzeniu uczestniczyli wszyscy Członkowie Komisji oraz zaproszeni goście:

Katarzyna Wójtowicz Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich,

Magdalena Jurczak Kierownik  Oddziału  Wojewódzkiego  Inspektoratu  Ochrony  Roślin
 i Nasiennictwa Oddział Nowy Sącz,

Jan Opiło Dyrektor Wydziału Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa.

Lista obecności stanowi załącznik do niniejszego protokołu.
Przewodniczący Komisji przedstawił porządek posiedzenia i poddał go pod głosowanie.
Porządek posiedzenia został jednogłośnie przyjęty. 

Ad. 2
Przewodniczący Komisji Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa Antoni Koszyk poddał 
pod glosowanie protokół nr 2/2013 z dnia 24 kwietnia br.
Protokół został przyjęty jednogłośnie i podpisany.
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Ad.3.

Kierownik Oddziału Państwowej Inspekcji Ochrony Roślin i Nasiennictwa Magdalena Jurczak 
przedstawiła  informację  z  realizacji  zadań  w  zakresie  ochrony  roślin  i  nasiennictwa  
na terenie Powiatu Nowosądeckiego w 2012 roku.  Obszar działania Oddziału w Nowym Sączu obejmuje 
teren powiatu nowosądeckiego i miasta Nowy Sącz. Pracownicy Oddziału realizują zadania związane  
z nadzorem nad zdrowiem roślin, zapobieganiem zagrożeniom związanym z obrotem i stosowaniem 
środków ochrony roślin, nadzorem nad wytwarzaniem, oceną i obrotem materiałem siewnym.

Pani Magdalena Jurczak przedstawiła realizację zadań z zakresu:
• nadzoru fitosanitarnego,
• obrotu środkami ochrony roślin i nadzoru nad stosowaniem środków ochrony roślin,
• nasiennictwa,

Z roku na rok obserwuje się coraz większą świadomość i wiedzę rolników, producentów rolnych 
o obowiązkach nałożonych na nich przez przepisy prawa materialnego w zakresie ochrony roślin
 i nasiennictwa. Obserwuje się również coraz większą dbałość producentów o jakość wytworzonego 
towaru. Stan fitosanitarny upraw towarowych na terenie powiatu w przeważającej ilości nie budzi 
większych zastrzeżeń.

Radny  Powiatu  Nowosądeckiego  Edward  Ciagło  zadał  pytanie  dotyczące  zasad  stosowania 
środków  ochrony  roślin.  Radny  zastanawia  się  czy  profesjonalni  producenci  mogą  stosować 
dozwolone środki ochrony roślin.

Kierownik Oddziału Państwowej Inspekcji Ochrony Roślin i Nasiennictwa Magdalena Jurczak 
odpowiedziała, iż profesjonalni użytkownicy środków ochrony roślin prowadzą i przechowują przez co 
najmniej trzy lata dokumentację dotyczącą stosowanych przez nich środków ochrony roślin, zawierającą 
nazwę środka ochrony roślin,  czas zastosowania i  zastosowaną dawkę, obszar i  uprawy,  na których 
zastosowano środek ochrony roślin.  Profesjonalnym użytkownikiem jest  każda  osoba,  która  stosuje 
pestycydy  w  toku  swej  działalności  zawodowej,  w  tym  operatorzy,  technicy,  pracownicy  i  osoby 
samozatrudnione, zarówno w sektorze rolnym, jak i w innych sektorach.

Dyrektor Wydziału Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa Jan Opiło  zapytał na czym 
polega bakterioza pierścieniowa ziemniaka.

Kierownik Oddziału Państwowej Inspekcji Ochrony Roślin i Nasiennictwa Magdalena Jurczak 
odpowiedziała, iż objawy są głównie widoczne wewnątrz bulwy ziemniaka, w przekroju tuż pod skórką 
widać  cylindryczne  brązowe przebarwienia  wiązek  przewodzących.  Czasami  na  powierzchni  bulwy 
widoczne są czerwone plamki w pobliżu oczek oraz gwiazdkowate pęknięcia skórki. 

Członek  Zarządu Ryszard  Poradowski  zapytał  czy  powszechnym zjawiskiem jest  występowanie 
turkucia podjadka.

Kierownik Oddziału Państwowej Inspekcji Ochrony Roślin i Nasiennictwa Magdalena Jurczak 
odpowiedziała, iż dawniej, jako gatunek pospolity turkuć podjadek, był uważany za szkodnika, ponieważ 
może  wyrządzać  szkody  w  ogrodach,  inspektach,  uprawach  roślin  okopowych  i  szkółkach.  Jego 
liczebność spadła prawdopodobnie na skutek zatrucia gleb.  Obecnie nie ma większego znaczenia w 
uprawach. Niemniej jednak przypadki występowania turkucia podjadka zwłaszcza w ostatnich latach 
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zdarzają się coraz częściej.

Członek Komisji Stanisław Śmierciak  nadmienił,  iż stan materiału siewnego powinien być bardzo 
skrupulatnie badany. Radny wspomniał, że 3 lata temu dokonał zakupu materiału siewnego, który musiał 
dezynfekować. Pan Stanisław Śmierciak twierdzi, że największą karę ponosi sam rolnik , który dokonał 
zakupu niewłaściwego materiału siewnego.

Kierownik Oddziału Państwowej Inspekcji Ochrony Roślin i Nasiennictwa Magdalena Jurczak 
odpowiedziała,  że sytuacja,  która się radnemu przytrafiła jest  przykra.  Był  to zapewne tzw.”błąd w 
sztuce”.

Wobec  braku  pytań  Przewodniczący  Komisji  Antoni  Koszyk podziękował  Pani  Magdalenie 
Jurczak za udział w komisji, po czym członkowie komisji przystąpili do realizacji kolejnego punktu 
porządku obrad.

Ad.4.

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
przedstawiła informację na temat komponentu rolniczego w ramach lokalnych inicjatyw na rzecz 
rozwoju regionalnego Powiatu Gorlickiego i Nowosądeckiego.
Cele komponentu:

1. wsparcie lokalnego rolnictwa oraz  przetwórstwa rolno-spożywczego poprzez:
▪ promocję  drobnych,  przydomowych  działalności  rolniczych

 i okołorolniczych,
▪ promocję gospodarstw agroturystycznych,
▪ promocję żywności ekologicznej,
▪ tworzenie oraz dbałość o rozwój grup producenckich,
▪ organizowanie rynków zbytu i promocji produktów lokalnych

2. wzmocnienie  kompetencji  mieszkańców  subregionu  poprzez  organizację  szkoleń  dla 
rolników,

3. budowa marki lokalnej

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
poinformowała,  iż  do  chwili  obecnej  utworzono  „Lokalny  punkt  produktów  tradycyjnych”  w 
Miasteczku Galicyjskim oraz zorganizowano cztery Sądeckie Jarmarki Regionalne – w „Lokalnym 
punkcie” oraz podczas Jarmarków wystawiane są produkty lokalne w celu ich promocji.  Ponadto 
przeprowadzono inwentaryzację produktów lokalnych oraz utworzono „Wirtualną Mapę Produktów 
Lokalnych”  skupiającą  dane  o  tradycyjnych  produktach  kulinarnych,  rękodziele  oraz 
gospodarstwach  agroturystycznych  z  terenu  powiatu  gorlickiego  i  nowosądeckiego.  Do  bazy 
wpisanych  jest  212  produktów  kulinarnych,  131  produktów  rękodzieła  oraz  36  gospodarstw 
agroturystycznych. Pani Katarzyna Wójtowicz w dalszej części nadmieniła, iż przeprowadzono 5 
szkoleń,  zorganizowano  konferencję  na  temat  możliwości  pozyskiwania  środków  z  Unii 
Europejskiej, zorganizowano 3 spotkania grup producenckich, uruchomiono system powiadamiania 
sadowników o występowaniu i nasileniu chorób i szkodników, uruchomiono także proces poboru 
próbek gleby.
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Radny Powiatu Nowosądeckiego Edward Ciągło zapytał na jaką kwotę jest omawiany projekt.

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
odpowiedziała, iż budżet projektu to 21 mln zł.  ( w tym  Powiatu  ok. 6 mln zł na komponent 
rolniczy – 900 tyś zł to wkład własny Powiatu

Przewodniczący Komisji Antoni Koszyk zapytał jaki % rolników jest zainteresowanych badaniem 
gleby.

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
odpowiedziała,  iż  do  chwili  obecnej  badanie  gleby  przeprowadzono  w  42  gospodarstwach. 
Obserwuje się coraz większe zainteresowanie rolników.  Głównym celem jest pomoc rolnikom  
w  profesjonalnym  określeniu  poziomu  zakwaszenia  gleby  oraz  jej  zasobności  w  przyswajalne 
składniki pokarmowe.

Radny Powiatu Nowosądeckiego Edward Ciągło  zapytał jaki jest koszt pobrania próbki gleby 
oraz poprosił o przybliżenie jak wygląda pobór próbek.

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
odpowiedziała,  iż  koszt  pobrania  jednej  próbki  to  9  zł.   W  procesie  wykorzystywany  jest 
specjalistycznie przygotowany pojazd typu quad z zamontowanym urządzeniem do poboru prób 
glebowych, co gwarantuje szybkie wykonanie prac i nie powoduje uszkodzeń upraw. Usługa jest 
przeprowadzona  zgodnie  z  najwyższymi  normami  na  wyznaczonych  komputerowo  sektorach. 
Maszyna  dokonuje  nakłucia  na  głębokości  24-42  cm  po  czym  gleba  trafia  do  specjalnego 
pojemnika. Na każdą z prób składa się  15-20 nakłuć. Dane uzyskane z precyzyjnego poboru gleby 
są niezbędne do precyzyjnego dawkowania nawozów.

Radny Powiatu Nowosądeckiego Edward Ciągło zapytał , w którym miejscu na terenie Powiatu 
Nowosądeckiego znajduje się urządzenie  do pobierania grup glebowych.

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
odpowiedziała,  iż  urządzenie  znajduje  się  w  Łącku  przy  grupie  producenckiej  „Owoc  Łącki”. 
Znajduje się tam harmonogram zgłoszeń dla rolników, którzy chcą pobrać próbki gleby.

Radny  Powiatu  Nowosądeckiego  Stanisław  Śmierciak  nadmienił,  iż  na  Sądecczyźnie  są 
gospodarstwa  ekologiczne,  które  mają  problem ze  sprzedażą  produktów ekologicznych.  Radny 
zapytał czy można byłoby im w jakiś sposób pomóc.

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
odpowiedziała, iż gospodarstwo jeśli się zgłosi to może być wpisane do bazy produktów lokalnych. 
Podmioty są absorbowane do jarmarków regionalnych. Tym samych ściąga się turystów i jest to 
pewna forma zachęty  do powrotu na  piękną Ziemię Sądeckiej.
 
Radny  Powiatu  Nowosądeckiego  Edward  Ciągło  zapytał  jaki  jest  efekt  ekonomiczny 
przystąpienia Powiatu Nowosądeckiego do omawianego projektu.

Dyrektor Wydziału Ochrony Środowiska, Rolnictwa i Leśnictwa Jan Opiło  odpowiedział, iż 
trudno jest ustalić jaki jest efekt ekonomiczny przystąpienia do projektu. Zdaniem Pana Jana Opiło 
jest to niepoliczalne. Trudno jest zbadać na ile wzrosła sprzedaż jakiegoś produktu regionalnego. 
Trzeba pamiętać, ze efektywność nie zawsze trzeba mierzyć i przeliczać na pieniądze.
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Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
uważa,  że  korzyści  z  działania  będą  widoczne  dopiero  po  dłuższym  upływie  czasu.  Należy 
podkreślić, iż po zakończeniu projektu zostanie wartościowy sprzęt m.in.: mikroskop, binokular,, 
zestaw  komputerowy  do  laboratorium,  kamera  do  mikroskopu  i  binokularu,  stacje  pogody  
z modelami chorobowymi. Łączna kwota to 233 283,19 zł.

Przewodniczący Komisji Antoni Koszyk zwrócił się z prośbą o przygotowanie krótkiej informacji 
o możliwościach z korzystania z projektu dla wójtów i burmistrzów.

Kierownik Projektu Powiatowego Centrum Funduszy Europejskich  Katarzyna Wójtowicz 
zobowiązała się przygotować krótką informację dla rolników, którą prześle do Urzędów Gmin w 
Powiecie Nowosądeckim.

Wobec  braku  pytań  Przewodniczący  Komisji  Antoni  Koszyk podziękował  Pani  Katarzynie 
Wójtowicz za udział w komisji, po czym członkowie komisji przystąpili do realizacji kolejnego punktu 
porządku obrad.

Ad. 5/6.
Przewodniczący  Komisji  Antoni  Koszyk  podziękował  wszystkim za  udział  
w posiedzeniu i zamknął obrady. 

 
                                                                                        Przewodniczący Komisji    

       Ochrony Środowiska, 
  Rolnictwa i Leśnictwa RPN

               Antoni KOSZYK

                                                                                   

Protokołowała: Anna  Hardy-Repetowska

Protokół Nr 3/2013  20 maja 2013 r. 5


	PROTOKÓŁ Nr 3/2013
	Przewodniczący Komisji Antoni Koszyk otworzył posiedzenie i przywitał wszystkich przybyłych.
	                                                                                   


